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Absztrakt
2022 májusa óta dr. Rétvári Bence a Belügyminisztérium parlamenti állam-
titkára, egyben miniszterhelyettes. Közéleti szerepvállalása nem előzmények 
nélküli, a társadalmat széles körben érintő problémák, megoldandó feladatok 
nem idegenek számára. 2014-től az Emberi Erőforrások Minisztériumának 
parlamenti államtitkára volt, ahol a tárcát érintő szakmai kérdésekben aktív 
tevékenységet folytatott. Arról kérdeztük államtitkár urat, hogyan fogadta az 
új felkérést, mennyire idegen számára a belügyi, azon belül is a rendvédelmi 
ágazat. Az interjút Dános Valér főszerkesztő és Hornyik Zsuzsanna főszer-
kesztő-helyettes készítette.

Kulcsszavak: interjú, társadalmi konszenzus, Belügyminisztérium 

Abstract
Since May 2022, dr. Bence Rétvári is the Parliamentary State Secretary of the 
Ministry of the Interior and also Deputy Minister. His public engagement is 
not without precedent, problems that are widely affecting the society, tasks to 
be solved are not strangers to him. Since 2014, he has been Parliamentary Sta-
te Secretary at the Ministry of Human Resources, where he has been active in 
professional issues affecting the Ministry. We asked him how he welcomed the 
new challenge and how unusual the home affairs sector, including law enforce-
ment, is to him. The interview was conducted by Valér Dános, Editor-in-Chief, 
and Zsuzsanna Hornyik, Deputy Editor-in-Chief.
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Dános Valér: Miniszterhelyettes úr! Közel két évtizede ismerjük egymást, és 
kísérhetem figyelemmel mind politikai, mind pedig szakmai életútját. Most 
a Belügyminisztérium parlamenti államtitkára, és – ahogyan nemrég említette 

– „újra összehozott bennünket az élet”. Számtalan szakpolitikai siker fűződik 
a nevéhez. Melyik szakmai sikerére a legbüszkébb?

Az első, kormányzati munkában töltött ciklust a jogalkotásért felelős Közigaz-
gatási és Igazságügyi Minisztériumban töltöttem, ahol azokat a jogszabályokat 
fogalmaztuk meg, amelyek egyrészről befejezték a magyar rendszerváltozás fo-
lyamatát, másrészről pedig egy modern magyar jogállamnak, egy munka alapú 
társadalomnak, egyben egy értékteremtésre épülő gazdaságnak fektették le az alap-
jait. A minisztérium felelt többek között a kormányzati munka összehangolásáért, 
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a központi és területi közigazgatás fejlesztéséért. Ebben a munkában jogászként 
közreműködni egy kitűntető helyzet és lehetőség volt számomra. Az pedig, hogy 
Magyarország ebben az új közjogi formájában ilyen eredményekre volt képes 
a gazdasági növekedés és sok minden más tekintetében Európában – amely az 
európai átlagot messze meghaladó mértékű – azt mutatja, hogy jó alapokra he-
lyeztük az országunkat tizenkét évvel ezelőtt. Nyilván az Alaptörvény megalko-
tását előkészítő jogalkotási folyamatban részt venni, a kapcsolódó jogszabályok 
előkészítésében jogászként tevékenykedni óriási szakmai megtiszteltetés volt, 
nagy örömömre szolgált, hogy ezekben részt vehettem. Nem elhanyagolható 
körülmény azonban politikusi mivoltom sem, hiszen nagyon sokat köszönhetek 
annak, hogy egyéni választókörzettel rendelkező képviselőként közvetlen kap-
csolatom volt és van az állampolgárokkal. Ez felbecsülhetetlen módon támogatja 
a jogi, szakmai kérdések, feladatok megoldását. A minisztériumi munka során 
az íróasztalok, amelyek mögött a döntések születnek, sokszor messze vannak 
a hétköznapi élettől, de amikor az embernek saját körzete van, így ott nap mint 
nap szembesül a gyakori problémákkal. Élesben látja, hogy mi az az intézkedés, 
ami tudott segíteni az embereknek, és mi az, ami javításra, módosításra szorul. 
Az állampolgárok visszajeleznek, amely mindenképpen előre viszi a fejlődést. 
A döntéshozó így tényleg nincs elszigetelve a valódi élettől.

Visszatérve a több mint tíz évvel ezelőtti jogalkotási korszakra, elmondha-
tó, hogy jó állammodellt sikerült létrehozni. A rendszerváltozáskor ugyanis az 
akkori jogalkotásban részt vevő szakemberek a korábbi nagyon központosított 
államból egy erőteljesen dekoncentrált államigazgatási rendszert kívántak lét-
rehozni, ebből kifolyólag az önkormányzatok sok olyan feladatot kaptak, ami-
vel nem tudtak helyben megbirkózni, vagy egész egyszerűen azt nem telepü-
lési szinten, hanem regionális szinten optimálisabb kezelni, ellátni. Erre nem 
volt tekintettel a rendszerváltozáskor létrejött államberendezkedés. Húsz évvel 
később – tanulva a tapasztalatokból – sikerült egyensúlyt létrehozni. Fontos 
szempont volt, hogy mind a 3200 település önállósága megmaradjon, minden 
településnek legyen saját polgármestere, önkormányzata, önigazgatása, de azo-
kat az intézményfenntartó feladatokat, azokat a közszolgálati feladatokat, ame-
lyeket viszont egy település nem tud ellátni, amit nem lehet helyben megoldani, 
illetve több települést érint, vegye át a központi közigazgatási rendszer. Ezek 
a közszolgáltatások járási rendszerben, tankerületi rendszerben, szakképzési 
centrumokon keresztül jobban megoldható feladatok.

D. V.: A COVID-járvány idején történt aktivitása nagymértékben hozzájárult 
ahhoz az általános ítélethez, hogy a pandémia során „jól teljesített a magyar 
egészségügy”. Miként élte meg ezt a terhes két esztendőt?
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A mögöttünk hagyott járványidőszakra visszatekintve elmondható, hogy Magyar-
ország a sikeresebben védekező országok közé tartozott, illetve tartozik. A pan-
démia alatt valamennyi állam célja az volt, hogy az állampolgárok egészségének 
védelme mellett a gazdaság működőképességét és stabil finanszírozását is fenn-
tartsa. A bevezetett intézkedések számottevő hatással voltak az egészségügyi, tár-
sadalmi és gazdasági helyzetre egyaránt. A magyar egészségügyi rendszer egésze, 
a kórházak, egészségügyi dolgozók, ezen felül a rendvédelmi munkatársak kitűnő 
munkát végeztek, sikerült hatékonyan a megelőzésre fektetni a hangsúlyt. Ennek 
vitathatatlan záloga volt első perctől kezdve, hogy társadalmi konszenzusra töre-
kedtünk. Hiszen láttuk, hogy más európai országokban több tízezres tüntetések 
voltak a lezárások idején a járványintézkedések vagy a védőoltások ellen. Ma-
gyarországon nem volt ilyen, sikerült nemzeti egységet létrehozni a védekezésben. 
Óriási jelentősége volt annak, hogy az emberek elfogadták a járványügyi intéz-
kedéseket és bizalmat szavaztak a döntéshozóknak. Az operatív törzs és a lakos-
ság között mindvégig nagy összhang, egyetértés volt, nem jelent meg társadalmi 
feszültség sem az utcákon, sem máshol. Igyekeztünk a leggyorsabban leküzdeni 
a járványt, konszenzusos menetrend szerint haladni. Ez biztosította azt, hogy gaz-
dasági szempontból is eredményesebben tudtuk zárni ezt az időszakot. Az Euros-
tat 2021. évvégi felmérése szerint Magyarország 7,1%-os gazdasági növekedést 
ért el, a magyar gazdaság több mint 2%-kal gyorsabban bővült az uniós átlagnál. 
A Magyar Nemzeti Bank rendszeresen értékelte Járványkezelési Versenyképes-
ségi Mutatóval a COVID–19-járvány kezelését célzó stratégiák eredményességét. 
2022 márciusában a felmérés szerint Magyarország a nyolc legjobban teljesítő or-
szágok egyike volt, de ezt megelőzően több területen is élen jártunk. Magyaror-
szágon lehetett felvenni leghamarabb például a harmadik emlékeztető védőoltást, 
a szükséges lezárásokat követően az elsők között nyitottunk újra. A védőoltások 
beszerzése tekintetében is önálló utat jártunk be, nem vagyunk kiszolgáltatva ki-
zárólag egy beszerzési forrásnak, sőt már épül a saját nemzeti vakcinagyárunk is, 
valamint az egészségügyi felszerelések tekintetében is komoly raktármennyiség-
gel rendelkezünk. Ezeknek és a járványidőszakban szerzett tapasztalatoknak kö-
szönhetően felkészültebbek vagyunk egy esetleges újabb járványhullámot illetően.

Hornyik Zsuzsanna: A fiatalokkal történő foglalkozás szakmai tevékenységé-
nek egyik csúcspontja, ennek egyik ékes bizonyítéka a köznevelési kerekasztal 
vezetése, ahol Dános Valér akkori főosztályvezető képviselte a Belügyminisz-
tériumot. Mondana erről néhány gondolatot?

2016 februárjában az Emberi Erőforrások Minisztériumának parlamenti állam-
titkáraként vettem részt a köznevelési kerekasztal összehívásában. Az oktatás, 
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köznevelés ügye kiemelt terület valamennyi nemzet, így Magyarország számára 
is. 2014 óta vagyok olyan tárcáknál, amelyek a köznevelésért felelősek. Miután 
közel 170 000 szakember dolgozik a köznevelésben, mindig is fontos szem-
pont volt, hogy velük együtt beszéljük át a törvénymódosításokat. 2016-ban egy 
olyan hétoldalú egyeztetésre került sor, amilyenre korábban még nem volt példa. 
A meghívott résztvevők között voltak a köznevelés szakmai szervezetei, a mun-
kavállalói érdekképviseletek, diákönkormányzatok, szülők, munkaadók képvi-
selői. Jelen voltak továbbá a pedagógusképzésben részt vevő szakemberek, az 
állam, a fenntartó és a tudományos élet képviselői. A kerekasztalt megelőzően 
az ország valamennyi iskolája megelőző konzultációra kapott meghívást. Ezek 
eredményesen zárultak, a minisztériumot az első perctől kezdve a legszélesebb 
értelemben vett nyitottság jellemezte az egyeztetések során. A cél valóban az 
volt, hogy a köznevelésben részt vevők mindennapi problémáira az ő bevoná-
sukkal, javaslataikkal keressünk megoldást. Általánosságban elmondható, hogy 
a résztvevőket konstruktivitás jellemezte. Elkötelezettségemet vitathatatlanul 
erősítette, illetve erősíti a mai napig, hogy ifjúsági szervezetből érkeztem, már 
az egyetemi évek alatt aktív szerepet vállaltam a hallgatói önkormányzatban, 
a közösség szervezésében. A köznevelésben érintettekkel egyébként azóta is 
folyamatos a szakmai párbeszéd. Időről időre sor került, illetve kerül hasonló 
kerekasztal-megbeszélésekre. Mindig is törekedtünk a minél szélesebb konszen-
zusra. A végső cél, hogy olyan döntések szülessenek, amelyekkel az emberek 
azonosulni tudnak és a hétköznapi életüket megkönnyíti. Az eddigi tapaszta-
latok alapján elmondható, hogy mindig más terület került előtérbe. A pandé-
mia alatt természetesen az egészségügyi kérdések voltak előtérben, a 2014-et 
megelőző időszakban a szociális, megélhetési kérdések, a szegénység kezelé-
se. Nem volt ilyen széles körű a családtámogatás, a gyermekétkeztetés. Akkor 
ezek a kérdések voltak a központban. Az biztos, hogy mindig vannak előre ki-
dolgozott tervek, de az élet néha bizony felülírja azokat.

D. V.: Jogászként is igen aktív tevékenységet fejtett ki. Hogy csak egy példát 
említsek, az Ön nevéhez kapcsolódik a jogszabályok előkészítésében való tár-
sadalmi részvételről szóló 2010. évi CXXXI. törvény előkészítése.

A jól működő állam elengedhetetlen feltétele, hogy minél többen, a társadalom mi-
nél szélesebb rétegei kapcsolódhassanak be a jogszabályok előkészítési folyama-
tába. Ezen oknál fogva került sor az említett jogszabály megalkotására. Különös 
figyelemmel voltunk a hátrányos helyzetű, társadalmilag, gazdaságilag elmaradott 
csoportokra. Fő szempontok, a törvény szerint, az előkészítés során a résztvevők 
kölcsönös együttműködése, a nyilvánosság, átláthatóság folyamatos biztosítása. 



1930

A társadalmi egyeztetés kiemelten fontos. A demokráciában a választás a legjobb 
visszajelzés. Ha nem lenne elégedettség, ha nem vontuk volna be a szakmai szer-
vezeteket a jogalkotást előkészítő folyamatokba, nem kaptunk volna lehetőséget 
a folytatásra. A közvélemény nem mindig látja át, hogy egy-egy döntést pontosan 
milyen szakmai egyeztetések előznek meg. Kitűzött célunk a stabilitás volt. A poli-
tikai stabilitás versenyképességet befolyásoló tényező. Azt szeretnénk, ha Magyar-
ország versenyképesebb ország lenne, mint a közép-európai országok. Az, hogy 
a rendszerváltozás óta minden megválasztott kormány végigvitte a ciklusát, stabi-
litást mutat. Ezért jó a közjogi berendezkedésünk. A politikának körültekintőnek 
kell lennie, nem szabad, hogy a kiszámítható gazdasági növekedést visszahúzza. 

D. V.: Bár lehet, hogy kissé korai még a következő kérdésem: milyen célkitűzé-
sekkel érkezett az Ön számára talán idegen ágazathoz, a belügyi szakághoz?

Nyolc éven keresztül – többek között – szociális, egészségügyi, közoktatási 
területtel foglalkoztam, egy ideig civil és egyházi ügyekkel is. Ezekkel együtt 
érkeztem a Belügyminisztériumba. A klasszikus belügyi ágazat nekem valóban 
új terület, de igyekszem minél gyorsabban és jobban megismerni, különösen 
azért is, mert ezek nagyon felértékelődnek a mostani háborús, illetve migráci-
ós időszakban, bár elmondható, hogy nem volt ez másként a járványhelyzetben 
sem. A legfontosabb feladat napjainkban a határvadászezred felállítása, a jogi 
előkészítés, majd a toborzás. Nagyon bízunk benne, hogy ez egyúttal a helyi, 
megyei rendőrkapitányságoknak is segítséget fog jelenteni. A határokon jelen-
leg szolgálatot teljesítő állományok visszatérhetnek a saját egységükhöz. Az új 
határvédelmi szervezetre a szerb határszakaszon lesz szükség. Teljesen modern 
felszereléssel, az illegális határátlépés megakadályozása lesz a feladatuk. Az 
országos toborzás keretében Toborzási Koordinációs Központ jött létre és to-
vábbi öt vidéki helyszínen is nyíltak toborzó irodák. A jelentkezők már a képzés 
során illetményre jogosultak. A Belügyminisztériumban zajló munkafolyama-
tok az emberek életének minden szegmensét befolyásolják. Minél heterogé-
nebb egy minisztérium – a Belügyminisztériumról ez kétségkívül elmondható 

–, annál jobb vezetői kompetenciákkal kell rendelkeznie az egyes szakterületek 
vezetőinek. A döntések előkészítésében részt vevő kollégák, munkacsoportok 
kellőképpen felkészültek, képzettek és megfelelő tapasztalattal rendelkeznek 
a feladatok ellátása tekintetében.

H. Zs.: A Belügyi Szemle a minisztérium havonta megjelenő, elismert tudomá-
nyos folyóirata. Ön szerint mi lehet egy ilyen folyóirat szerepe egy minisztéri-
um életében?
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Sok tízezer ember dolgozik a rendvédelmi igazgatásban, amely az állam mű-
ködésének egyik alappillére. Amikor nehezebb idők járnak, a biztonság felérté-
kelődik. Az elmúlt időszakban a rendőrség szakmai színvonala mindenki által 
megkérdőjelezhetetlen módon emelkedett, például a rendőrviccek is kikoptak 
a közbeszédből. Egy ilyen fontos terület komoly tudományos háttér nélkül nem 
működhet. Ezért fontos a Belügyi Szemle, amely a Belügyminisztérium szakmai, 
tudományos folyóirataként nagyon komoly szakmai kérdésekkel foglalkozik. 
A kutatási fejlesztési eredményeket minél szélesebb körben meg kell osztani, 
mert azok az életet befolyásoló döntések végrehajtására is kihatással vannak. 
A kereshetőség szempontjából a digitális megjelenésé a jövő. A kutatók, fel-
nővő generációk számára már az online megjelenés, elérés a természetes. Ez 
a realitás. A Belügyi Szemle ezen a területen is példaértékű eredményeket ért 
el, amihez csak gratulálni tudok.

H. Zs.: Mivel tölti szívesen a szabadidejét? Van-e esetleg valamilyen hobbija?

A szabadidőmet igyekszem a családommal, a gyerekeimmel tölteni. Ez a leg-
jobb dolog az életben, ez az, ami igazán feltölti az embert. Amíg kicsik a gye-
rekek a kifejezetten aktív szabadidős elfoglaltságok kicsit háttérbe szorulnak. 
Fiatalkoromban sok éven át cserkészkedtem, aminek nagyon sokat köszön-
hetek. A természet közelsége, a nomád körülményekhez való alkalmazkodás, 
a közösségben gondolkodás meghatározó élmények számomra. Bízom benne, 
hogy egyszer majd a gyermekeimnek is lesz lehetősége ezeket megtapasztalni.
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